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Zpráva o činnosti POVL v roce 2010/2011 pro konvent Letohrad 12. 11. 2011 

Personální složení: 
Od posledního konventu pracoval odbor v nezměněném složení: 

Jan Hrudka Semonice (student bohosloví) 
Jiřina Kačenová Letohrad (farářka) 
Jaroslav Matuška Třebechovice p. O. (učitel) 
Marie Rybářová Hradec Králové (psycholožka, učitelka) 
Miloslav Vašina Náchod-Šonov (farář v. v.) 
Jakub Dvořák, předseda Náchod-Šonov (učitel) 

Stále sháníme ještě jednoho spolupracovníka z řad laiků. 
Vykonali jsme celkem 4 pracovní schůzky v k.s. Týništi nad Orlicí s průměrnou účastí 

4. Mnohé jsme schopni projednat i elektronickou cestou. 

akce: 

Seniorátní setkávání 
V uplynulém období se nám podařilo uspokojit žádosti, zaznamenané při 

předcházejících setkáních: 

 Letohrad 26. 3. 2011:  
Téma: Smíšená manželství. 
Řečník: Václav Vacek, římskokatolický farář v Letohradě. 
Účast: asi 30. Zastoupeny byly sbory Letohrad, Klášter nad Dědinou, Náchod-

Šonov, Semonice, Hradec Králové a Vrchlabí. Přítomní byli (kromě řečníka a místní farářky) 
2 faráři mimo službu, z aktivních pouze sestra Běťáková z potštejnského sboru 
Ochranovského seniorátu. Z POVL byli až na jednoho člena přítomni všichni. Přítomní byli i 
členové jiných církví, zvláště ti, kteří se chystají vstoupit do manželství s členem ČCE. 

Zahájení: Slovem na Ž 130 a Mt 7,13n posloužil bratr Josef Roček, kurátor sboru. 
Zpívali jsme písně z EZ 177 a 446. 

Určitou, i když milou, nevýhodou bratra Vacka bylo v podstatě souznění s prostředím, 
ke kterému hovořil. Proto nedošlo k žádnému řešení kontroverznějších témat, a to i přesto, že 
v diskusi padl dotaz na to, proč jsou evangeličtí partneři katolíků nuceni podepisovat, že děti z 
jejich manželství budou vedeny katolicky. Bratru Vackovi se to též nelíbí. Tato okolnost 
ovlivnila obsah celého programu i v tom, že nakonec spíš než o vnitřních problémech 
smíšených manželství se hovořilo o byrokratických obstrukcích a možnostech či spíše 
nemožnostech jejich překonání.  

Pozitivně byla hodnocena smíšená manželství tehdy, když si dovedou oba manželé 
najít společný způsob, jak se s touto situací vypořádat ve vzájemné úctě a toleranci. Není 
jediný model; různým párům vyhovuje jiné. Smíšené manželství pak může být zbohacující 
jak pro manželský pár, tak i pro komunity, ze kterých oba pocházejí. Hlavní je, aby jedna 
strana neválcovala druhou, nebo aby kompromis nespočíval v odpadnutí od obou vyznání. 

Spíše tedy byly řešeny obecně ekumenické otázky, jako je interkomunie nebo 
vzájemné uznání křtů a podobně. Snoubenci také vyjadřovali rozpaky nad modelem, kdy se 
buď jedna komunita opustí, nebo když si manželé v neděli jdou na bohoslužby každý jinam. 
Avšak i ke střídavým návštěvám bohoslužeb byly výhrady. Problém spočívá hlavně v tom, že 
vedle své církve manželé smíšených manželství získávají novou komunitu v 
manželově/manželčině církvi, svoji nechtějí opustit, ale tyto dvě instituce spolu nejsou 
dopsud s to plně komunikovat. Bratr Vacek považuje za nezbytné dotažení reformy 
římskokatolické církve, započaté II. Vatikánským koncilem, který však prohlásil za fakticky 
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ztracený. Důležité prvky, které je nutné prosazovat, jsou návrat k Bibli a posílení vlivu laiků. 
Pak by i vzájemné vztahy různých církví, mající vliv i na životy členů, kteří žijí ve smíšených 
manželstvích, mohly být bezproblémovější. Naději na pokračování reforem v 
Římskokatolické církvi však vidí skepticky. Čím více ztrácí církev pozice ve společnosti, tím 
více se radikalizuje a utíká ke konzervativním postojům. To má vliv na komunikaci s 
ostatními církvemi. 

Přednáška, ve které se mísily osobní postřehy, prožitky a vize přednášejícího s 
příspěvky publika tak byla velmi zajímavá, i když mnoho témat otevřela, než vyřešila, ale to 
se ani nedalo čekat. Spíš jsme poznali, že problémy smíšených manželství jsou jen částečně 
osobními problémy obou partnerů; mnohem víc dnes záleží na vzájemné komunikaci jejich 
církví. Tématicky jsme se tedy dostávali spíše k ekumenickým záležitostem širšího 
charakteru. 
Letohradští nám poskytli skvělé zázemí, postarali se o pohoštění i oběd. Jako vždy byla 
vykonána sbírka ve prospěch sboru. 

 
 Dvůr Králové 15. 10. 2011: 
Téma: Aktivizace laiků (práce ve staršovstvu). 
Řečník: Michal Šourek, farář sboru v Praze, Jižním městě. 
Účast: Celkem 26. Sjeli se účastníci ze sborů Vrchlabí, Hradec 

Králové, Náchod-Šonov, Semonic, Hronov a místní. Z kazatelů byli přítomni 
kromě místního a řečníka 2 aktivní faráři (včetně bratra seniora) a 2 mimo 
službu. Z POVL byli přítomni celkem 4 členové. 

Zahájení: Biblickým úvodem na texty Ef 5, 25bn; Ř 12, 4-8 a Mt 
5, 13-16 a modlitbou nám posloužil místní bratr kurátor Zdeněk Hojný. Zpívali jsme písně 
z EZ 406 a 442. 

Bratr Šourek kombinoval verbální přednášku s diskusí (pokusy vytvořit diskusní 
skupinky, které se ale pro nízkou účast příliš nedařily), vizuálními presentacemi, theologické 
principy prokládal „příklady ze života“. I přes nesmělost shromážděných dostalo setkání 
nakonec interaktivní charakter. 

Po obědě (kdy vedení převzala Marie Rybářová) ještě bratr farář asi tři čtvrtě hodiny 
přednášel, a potom byla dobrá diskuse. Vykládal na osobnostních typech (Pavel, Petr, 
Abrahám, Mojžíš) o rozdílnosti lidských povah. 

Po obsahové stránce byl kladen důraz především na vnitřní motivaci členů sborů, na 
jejich povědmí o širších sovislostech, o „věčném významu“ existence církve a sboru, 
nadřazení tohoto širšího rámce krátkodobým úspěchům a neúspěchům. Podle účastníků šla 
přednáška do hloubky a vede k přemýšlení. 

Diskuse byla také o tom, kde je chyba, že se sešlo poměrně málo lidí ze seniorátu (to 
téma nadhodil bratr farář Mostecký) a sdělil, že se o tom zmíní i na pondělní pastorálce. 
Sestra Rybářová konstatovala, že z naší strany je informovanost dostatečná a že už nemůžeme 
dělat víc. Připomenula také seniorátní termínovník a naše stránky. Plakáty se vynasnažíme 
rozesílat s třítýdením předstihem. 

Také dvorský sbor poskytl po všech stránkách vynikající zázemí, za což mu děkujeme. 
Další fotky ze setkání jsou k dispozici ve facebookovém albu 

http://www.facebook.com/groups/144739202232247/#!/media/set/?set=oa.127817483988499
&type=1.  

Kvůli technickým obtížím jsme letos rezignovali na vyhodnocování efektů pomocí 
dotazníků, které nám v minulosti přinášelo mnoho podnětů. 
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Pro učitele nedělních škol 
 Klášter nad Dědinou 26. 2. 2011:  
Téma: Práce s biblickým textem. 
Lektor: Dagmar Hrubantová. 
Účast: Klášter nad Dědinou (5), Dvůr Králové (2), Hradec Králové (1), 

Třebechovice (3), Letohrad (1) + děti (8), přednášející (1) 
BIBLE je zavřená kniha 
Úkolem učitelů NŠ je tuto zavřenou knihu DĚTEM OTEVŘÍT. Bible není knihou pro 

děti, ale je to kniha, kterou je potřeba dětem otevírat a správným způsobem vykládat. Učitelé 
NŠ jsou většinou laici. Je důležité se na NŠ připravovat, vzdělávat se, ale HLAVNÍM 
ÚKOLEM nás učitelů je PŘEDÁVÁNÍ VÍRY. Nezapomínejme zapojit naši VÍRU do 
vyprávění. Předávejme dětem to, v co věříme, ukazujme jim, proč chodíme do kostela a co to 
pro nás znamená. 

NŠ není biblická hodina pro děti, kterou vede farář, k tomuto vzdělaný a připravený. 
V našich NŠ jde více něž o „školu, učení …“ o důvěru, víru, vztah a náš příklad. Je důležité 
střídání učitelů v NŠ, každý má svůj způsob, jak dětem VÍRU předávat. Děti též musejí 
věděli, že patří do sboru, že jsou jeho součástí. Měly by se účastnit alespoň začátku 
bohoslužeb, být přítomné při VP nebo křtu … 

NŠ s malými dětmi (2-4 roky) 
V této skupince by mělo co nejvíce jít o předávání důvěry v Boha. „Je tu někdo, kdo 

vás má rád“. Zjednodušme biblické příběhy, vypíchněme hlavní myšlenku. Používejme 
obrázky, knihy, flanelograf, hodně zpívejme z dětských zpěvníčků. Vyprávějme dětem 
v tomto věku - holou kostru příběhu, např. zlo × dobro a kde je Bůh. Nebojme se 
zjednodušení. Tyto příběhy děti uslyší ještě mnohokrát a v každém věku si z nich vezmou to, 
co potřebují. Je to jako skládat MOZAIKU. 

Předškoláci 
Příprava učitele začíná od BIBLE, textu, který je určen na tuto neděli a jeho přečtení. 

Je dobré si text přečíst dříve (v týdnu), abychom nad ním mohli přemýšlet. Používejme 
přípravky a pomůcky. Knihy (Tím to vše začíná, Hrajeme si v boží zahradě, …). Nabalujme 
již více ve vyprávění příběhu, prohlubujme příběh a přidávejme osobní zážitky. Je dobré 
zprostředkovat příběh i do dnešní doby! Do NŠ je potřeba děti vtáhnout, zaujmout je. Hodně 
s dětmi komunikujme, dávejme otázky, ptejme se (jak bude příběh pokrčovat? …). 
Používejme obrázky, divadlo, omalovánky, vystřihovánky, domalovánky, pracovní listy. 
Pozor na čas, který máme k dispozici – rozvrhněme si jej a dobře si připravme, kdy co 
uděláme. Nezapomínejme na modlitbu a písně, které do NŠ patří. 

Modlitba je součástí NŠ, i píseň je modlitbou. Mluvme s dětmi o tom, za co děkujeme, 
za co prosíme. Říkejme dětem, co to modlitba je (rozhovor s Bohem – prosba, poděkování), 
co pro nás modlitba znamená. 

Písně – zpívejme z dětských zpěvníčků. Jsou zde písně pro děti, kterým rozumí a 
snadno se je naučí. 
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Diskuse: 
Vést děti k tomu, aby věděly, že jejich přítomnost ve sboru dělá druhým lidem radost.  

Jak často mají být dětské bohoslužby? Máme modernizovat dětem příběhy? Např. pouštěním 
DVD (i při bohoslužbách)? Je důležité vzdělávání učitelů NŠ (mělo by být několikrát do 
roka), učitelé NŠ by měli mít důvěru u faráře a chodit k němu pro radu, když nevědí, jak 
dětem příběh vyprávět. Když neumíme zvídavým dětem odpovědět na otázku, udělejme jim 
třeba obálku, do které vkládají své otázky pro faráře. Při modlitbě by se děti měly zklidnit, 
sepnout ruce … 

Praktická část: Daniel a jeho druhové (Da 1, 1-21): 
a) loutkové divadlo (třeba s loutkami z vařeček či PET lahví …) – příběh z dnešní 

doby (Chlapec chrání svoji kamarádku před ostatními), příběh Daniele a jeho přátel 
b) vyprávění příběhu podle obrázků – sestavení knihy, používání pracovních listů 

(hledání rozdílů, doplňování jmen a příkladů z dnešní doby). 
Zakončení Semináře modlitbou. 
Také klášterským děkujeme za poskytnutí zázemí. 

(Podle zprávy od J. a J Matuškových) 
 

Pro předčitatele 
… se nepodařilo tentokrát žádnou akci připravit. 

Plánované 
Zatím plánujeme pouze jarní Seniorátní setkání: 

 Trutnov 24. březen 2012 Seniorátní setkání - br. Petr Galus (Sázava) – 
Konfirmace (na žádost SV). 

 Výhledově plánujeme na únor seminář pro učitele nedělních škol a v dubnu snad 
pro předčitatele (výběr kázání). Tyto akce zatím nebyly konkretizovány. 

prezentace: 
POVL pravidelně informuje o své činnosti a akcích prostřednictvím vlastních 

webových stránek na Evangnetu (povl_hk.evangnet.cz), pomocí propagačních materiálů, 
ohlášení na poradách kazatelů a při vlastních akcích. O své činnosti informuje pravidelně SV, 
jemuž zasíláme kopie zápisů ze schůzí, ty jsou dostupné i na našich stránkách 
(http://povl_hk.evangnet.cz/zapisy/zapisy.htm). Na úvodní stránce je možné shlédnout 
synopsi kalendářů Evangnetu, seniorátních akcí a akcí POVL. 

Kvůli technické chybě jsme ztratili s našimi stránkami na čas kontakt, ale jsou opět 
v provozu. Pro komunikaci s návštěvníky našich akcí jsme vytvořili facebookovou skupinu. 
Odkaz na ní je na našich stránkách. Zde budeme ohlašovat všechny akce zveřejňovat 
materiály z nich nebo k nim, zde se k nim také budou moci lidé vyjadřovat. 

 

Zprávu připravil: Jakub Dvořák, předseda   
Předběžně schválil POVL na schůzi 30. 9. 2011, detaily doladěny elektronicky. 


